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با توجه به اینکه شــما را انسان 
موفقی می شناسیم، تعریف تان از موفقیت 

چیست؟
موفقیت، نه در دســتیابی به فناوری ساخت 
یک محصول، بلکه در پیمودن مســیر کمک 
به درمان انسان هاســت. این دیدگاه ســبب 
می شــود، چالش های این راه را بخش مهمی 
از مســیر و الهام بخش ایده های نوین بعدی 
بدانیم. این باور در من که همیشــه دوســت 
داشتم به ســامت مردم کمک کنم و افرادی 

مثل من قوی است.

شما دوران کودکی و مدرسه را 
در ایران گذراندید؛ از آن زمان ها برای مان 

بگویید.
من در خانواده ای متوســط در تهران به دنیا 
آمدم. در دوران تحصیل به مدرســه ای به نام 
»ارمغان طبیعت« می رفتم. تا آنجا که به خاطر 
دارم، آموزش در خانواده ما از اهمیت ویژه ای 
برخوردار بود. پدرم به شدت اهل مطالعه بود 
و ما را هم به این کار عــادت داده بود. در واقع 
او الگویی در این خصوص برای ما به حســاب 
می آمد. او کتاب های تاریخی، سیاســی، شعر 
و زندگینامه می خواند و من حتی دیده بودم 
که فرهنگ لغات حفظ می کرد. من هم دوست 
داشــتم همیشــه مطالعه کنم و کتاب های 
گوناگونی را خوانــدم. جایزه مصطفی)ص( از 
آن چیزهایی بود که او دوست داشت، ببیند. 
متأسفانه پدرم در ســال1401از دنیا رفت و 
من همانگونه که در مراسم گفتم، جایزه ام را 

تقدیم او کردم.

از تحصیلات عالیه خود بفرمایید.
پــس از دریافــت مــدرک کارشناســی در 
حوزه زیست شناســی مولکولی در دانشــگاه 
ماساچوست، تصمیم گرفتم به رشته پزشکی رو 
بیاورم و به همین دلیل وارد رشته داروشناسی 
دانشگاه بوستون شدم و پس از فارغ التحصیلی 
به دانشــگاه هاروارد رفتم، اما در ادامه، دوران 
پست دکترا را در آزمایشگاه مهندسی شیمی 
دکتر رابرت لنگــر در دانشــگاه MIT و با کار 
روی هدفمند کردن نانوذرات برای دارو رسانی 
گذراندم. همیشه مشــتاق بودم بتوانم تأثیر 
پژوهش هایم بر سامت انسان را ببینم و دنیای 
نانوتکنولوژی جایی بود که مجال پاسخ به این 
اشــتیاق را می داد. دکتر لنگر بــه من یاد داد 
که فکر تجاری ســازی، منافاتی با تفکر علمی 
ندارد! پس از حدود 20 ســال سابقه تدریس 
در دانشگاه هاروارد، آنجا را ترک کردم تا امروز 

بتوانم شرکت Seer را توسعه بدهم.

چه چیــزی باعث شــد که به 
پزشکی رو بیاورید؟

در زمان جنگ در ایران بــودم و می دیدم که 
پزشکان چه نقش مؤثری را در این مهم برعهده 
دارند. این یکی از مواردی بود که روی من تأثیر 
گذاشت و مشوقی شد برای اینکه به پزشکی رو 
بیاورم. اگرچه ابتدا در مقطع زیست شناسی، 
لیسانس خود را از دانشگاه ماساچوست گرفتم.

چه زمانــی به فکــر ابداع تان 
افتادید؟

در ســال2001به فکر روشــی جدیــد برای 
هدفمند کردن نانوذرات حامــل دارو افتادم. 
به دلیــل اینکــه در حــوزه زیست شناســی  
تحصیات و تجربیاتی داشتم، این مهم باعث 
شد تا برای هدفمندســازی نانوذرات، به جای 
اســتفاده از آنتی ژن با ماهیــت پروتئینی، از 
مولکولی تک رشته ای به نام آپتامر که ساختاری 

از جنس ماده ژنتیک دارد، استفاده کنم.

درباره روندی که برای رسیدن 
به این موفقیت طی کردید، هم توضیحاتی 

بفرمایید.
در ســال 2004که پزشــکی نانو هنوز نامی 
ناآشنا در دنیا محسوب می شــد، آزمایشگاه 
نانوپزشکی را در بیمارستان بریگهام تأسیس 
کردم تا بتوانم به صورت تخصصی فناوری نانو 
را برای درمان بیماری هایی مانند سرطان به کار 
بگیرم. موفقیت در این آزمایشگاه باعث شد تا 
پس از یــک دهه بتوانم فعالیتم را گســترش 
دهم و مرکز نانوپزشکی را در این بیمارستان 
 BIND ایجاد کنم. سال2006بود که شرکت
را بــرای اجرایی کردن کارهای پســادکتری 
راه اندازی کــردم. اما نکته جالــب اینجا بود 
که ایده کارم را با یک دانشــمند که در حوزه 
تجاری نیز فعال بود، مطرح کردم و نظرش را 
پرسیدم. او جواب داد » این کار به عنوان یک 
مقاله می تواند منتشر شود، اما تجاری سازی 
نه؛ کنترل تولید مواد شــیمیایی کار تو خوب 
 نبوده و به گونه ای نیســت که FDA )سازمان

 غذا و دارو آمریکا( آن را قبول کند!«

چه زمانی موفق شدید طرح تان 
را اجرایی کنید؟

با ایجــاد تغییراتــی در طراحــی نانوحامل، 
توانســتیم بر این مشــکل فائق آمده و اولین 
محصول نخستین شرکت را تولید کنیم. وقتی 
نخستین نانوذرات هدفمندی که تولید کرده 
بودیم وارد بدن یک انسان شد، برای هفته ها 
خبر آن تیتر خبرگزاری ها بــود. یکی از افراد 
حاضر در فاز کارآزمایی بالینی پروژه ما خانمی 
مبتا به سرطان دهانه رحم بود که روش های 
درمانی دیگر روی او جواب نداده بودند، اما پس 
از کارآزمایی بالینی داروی ما، سرطان او درمان 
شده بود. او بدون اینکه ما در جریان باشیم با 
روزنامه مصاحبه کرد و همین امر باعث شد که 

BIND وارد بورس عمومی شــود! در فاز دوم 
کار اما دچار یک افت در بورس شدیم و شرکت 

فایزر BIND را خرید.

به طــور کلــی و بــه زبانــی 
ســاده بفرمایید که چــه کارهایی را در 

آزمایشگاه تان انجام می دهید؟
ما در آزمایشگاه  کارهای مختلفی روی نانوذرات 
انجام می دهیم. در سال2012خانمی از دانشگاه 
آکسفورد در آزمایشــگاه حضور پیدا کرد که 
پروژه اش تغییر ساختار ســطحی نانوذرات و 
بررســی تأثیر این تغییرات در یک سیســتم 
پیچیده زیســتی بود. در ســال های2014و 
2015یکی دیگر از همــکاران ما روی خواص 
و ویژگی های سطحی نانوذرات کار کرد و نتایج 
پژوهش اش نشان داد که ویژگی های سطحی 
نانــوذرات روی گــردش ایــن ذرات در خون 
تأثیرگذار هستند و نانوذرات مختلف، هریک به 

پروتئین های مختلفی وصل می شوند.

چه شد که شــرکت Seer را 
تأسیس کردید؟

در ســال2018این شــرکت را راه انــدازی 
کردم. بازهــم تصمیم گرفته بــودم از جهت 

مخالف به چالشی که با آن مواجه بودیم، نگاه 
کنم. کار شــرکت Seer ساخت محصولاتی 
بر پایه نانوذرات اســت و مشــتریان متنوعی 
مانند شــرکت های دارویی، آزمایشگاه های 
دانشــگاهی، آزمایشــگاه های تجاری سازی 
محصول و شــرکت های بیوتکنولوژی دارد. 
یکی از مشتریان این شرکت، Cornell است 
که با استارت آپ فضایی اسپیس ایکس )متعلق 
به ایان ماسک( همـــــکاری می کند. این 
مجموعه با بهره گیری از محصولات شــرکت 
Seer، برای هر یک از فضانــوردان، پیش از 
ســفر به فضا، در طول اقامت شــان و پس از 
بازگشــت، یک پروفایل ویژه ساخته است تا 
بتواند تأثیر سفرهای فضایی بر بدن انسان را 
از منظر محتوای پروتئینی  مورد بررسی قرار 
دهد. نتیجه این بررسی نشان داده که ساخت و 
رفتار حدود 50پروتئین در بدن با سفر به فضا 

تغییر یافته است.

به چه ورزشی علاقه دارید؟
زیاد به مسابقات ورزشی عاقه ندارم. اما خیلی 
دوســت دارم که فرزندانم را هنــگام ورزش 
تماشــا کنم. دخترم نیکا شناگر است و پسرم 
رایان اســکواش و تنیس بازی می کند و البته 

اسکی باز بسیار خوبی هم هست.

به نظر شــما عوامل کلیدی در 
موفقیــت دانشــجویان و دانش پژوهان 

چیست؟
من فکــر می کنم شــما به چندیــن عنصر 
نیاز دارید و همــه آنها باید ادغام شــوند. 1- 
کنجکاوی؛ شما باید کنجکاو باشید و بخواهید 
اطاعات جدیدی در مورد هر چیزی که مورد 
عاقه شماست بیاموزید و کشــف کنید. 2- 
به دنبــال مربیان حمایت کننده باشــید. باید 
افرادی را پیدا کنید که به شما اهمیت می دهند 
و می خواهند موفق شــوید. شــما از آنها یاد 
می گیرید. مربیان خوب منبع حمایت و الهام 
هستند. 3- سخت کار کنید. این تصور که شما 
نیازی به کار سخت ندارید، اما باید هوشمندانه 
کار کنید، از نظر من درســت نیست. مطمئناً 
باید هوشــمندانه کار کنید اما باید سخت کار 
کنید؛ سختکوش ترین فرد در تیم خود باشید. 
در انجام کارهای چالش برانگیز و ســخت الگو 
باشید. 4- ریسک کرده و آن را مدیریت کنید. 
شما باید فرصتی را به دست آورید. معمولاً برای 
انجام کاری متوســط با تأثیر محدود و کاری 
بسیار مهم با تأثیر بسیار به همان اندازه زمان، 
تاش، انرژی و سرمایه گذاری لازم است. شما 
باید زمان خود را برای انجام کارهایی که بسیار 
مهم هستند سرمایه گذاری کنید و اگر موفق 
باشید، می توانید تأثیر زیادی داشته باشید. از 
ریسک کردن نترســید، اما باید ریسک را هم 
مدیریت کنید. 5- داشــتن پشتکار. شما باید 
بتوانید هنگام شکست ها، اســتقامت داشته 
باشید. مسیر موفقیت هرگز خطی و مستقیم 
نیست. اگر مسیری را انتخاب کنید که مستقیم 
باشــد، احتمالاً به این معنی است که به اندازه 
کافی ریسک نمی کنید. شــما باید شکست را 
به عنوان یک تجربه یادگیری ارزشمند ببینید. 
زخم هایی که با شکســت همراه می شــوند، 
بی قیمت و برای موفقیت آینده بســیار مهم 

هستند.
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جنگ باعث شد پزشک شوم
دکتر امید فرخزاد، برگزیده پنجمین جشنواره مصطفیص  از زندگی حرفه ای اش می گوید

نهایی شدن لایحه حفاظت از داده ها

پس از ســرقت داده های یک شرکت ســفارش آناین غذا 
به وســیله یک گروه هکری که پیش از ایــن هم داده های 
یک تاکســی اینترنتی را هک کرده بود، یک بار دیگر بحث 
درباره خلأ قانونی در این حوزه داغ شــد. عیســی زارع پور، 
وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات حالا یک بار دیگر از نهایی 
شدن لایحه حفاظت از داده های کاربران تا پایان سال1402 
خبر داده است. درحالی که رهبر معظم انقاب پیش از این 
درباره حفاظت از داده ها و حریم خصوصی مردم فتوا داده اند، 
اما با سپری شدن بیش از 2سال ازحضور زارع پوردر وزارت، 
به نظر می رسد که او همچنان درگیر مسائلی است که در عین 
اهمیت، ارتباط زیادی با حفاظت از دیتای شخصی کاربران 
ندارد. با این حال، اقدامات حفاظتــی و امنیتی متنوعی در 
این زمینه صورت گرفته است. ازجمله این اقدامات می توان 
به ایران اکسس کردن بعضی از ســایت ها، مسدود کردن، 
توصیه های امنیتی، تولید چند محصــول حفاظتی، فعال 
کردن دکمــه safe search گوگل برای همــه کاربران و 
سطح بندی اینترنت برای کودکان اشاره کرد. این درحالی 
اســت که لایحه حفاظت از داده همچنان درحال بررســی 
و بازنگری اســت و دولت هنــوز آن را نهایی نکرده اســت. 
نمایندگان مجلس هــم به خاطر تخصصی بــودن موضوع 
ترجیح داده اند از ورود بــه آن پرهیز کنند تا دولت طی یک 

لایحه کارشناسی و مدون لایحه ای کارآمد را تهیه کند.

واکنش وزیر به هک اسنپ فود
عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطاعات در پاسخ 
به این پرســش که آیا اطاعات مردم ســرقت شده است، 
گفت: »دوســتان در حال بررســی این موضوع هستند. در 
تقسیم بندی صورت گرفته از سوی مرکز ملی فضای مجازی، 
پلیس فتا مسئول رسیدگی به مسائل امنیتی کسب وکارهای 

اینترنتی است.«
زارع پور همچنین درباره لایحه حفاظت از حریم خصوصی 
گفت: »مــا این لایحــه را به دولــت ارســال کرده ایم و به 
کمیسیون حقوقی و قضایی هم ارجاع شده که در حال بررسی 

آن است تا سپس به صحن علنی دولت بیاید.«
به گفته او، این لایحه سپس به مجلس ارسال می شود تا کا 
بحث حفاظت از داده های شــخصی افراد در فضای مجازی 
نظام منــد و قانونمند شــود و ســازوکارها و تکالیفی برای 

پلتفرم ها و مردم تعیین شود.

لایحه ای به قدمت 2دهه
اگرچه لایحه حریم خصوصی در خرداد1383 در کمیسیون 
لوایح دولت تصویب شــد، اما تغییر دولت یک ســال پس از 
تصویب و سرعت پیشرفت تکنولوژی های ارتباطی این لایحه 
را به محاق برد. مهرمــاه1384 درحالی که مدت کوتاهی از 
شکل گیری دولت جدید سپری شده بود، این لایحه از سوی 
نمایندگان مجلس رد شد، اما سرعت فناوری های ارتباطی و 
فراگیری آن، یک بار دیگر اهمیت این لایحه را به سیاستگذاران 
تحمیل کرد. دی ماه96 وزارت ارتباطات با همکاری تعدادی 
از پژوهشگران، تدوین پیش نویس لایحه »صیانت و حفاظت 
از داده های شخصی« را آغاز و سپس در ششم مرداد97 از آن 
رونمایی کرد. اما باز هم مجلس چشمش به جمال لایحه ای 

که از داده های شخصی کاربران محافظت کند، روشن نشد.

فعالیت دولت سیزدهم
از 2سال پیش اما دولت سیزدهم تمام هم و غم خود را بر این 
گذاشت تا این لایحه به سامان برسد. به عنوان مثال، محمد 
خوانســاری که در آن زمان از سوی عیســی زارع پور، وزیر 
ارتباطات به عنوان رئیس سازمان فناوری اطاعات منصوب 
شده بود اعام کرد که »ما در حال بازبینی لایحه GDPR که 
در دولت قبل برای حفظ حریم خصوصی و حفاظت از داده 

مطرح شده بود، هستیم.«
خوانساری پیش بینی کرده بود که رویه کارشناسی بازنگری 

این لایحه تا قبل از سال به پایان برسد.
حدود یک سال بعد، یعنی پنجم دی ماه1401 وزیر ارتباطات 
اعام کرد که این لایحه در حال طی کردن مراحل نهایی برای 
ارسال به مجلس اســت. حدود 2 ماه بعد در هفتمین جلسه 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال پیش نویس لایحه پیشنهادی 
»حمایت و حفاظت از داده های شخصی« مطرح و کلیات آن 
به تصویب رسید. آبان ماه گذشته هم وزیر ارتباطات در دیدار 
با دستیار رئیس جمهور یک بار دیگر از تنظیم لایحه حفاظت 
از داده و حریم خصوصی توسط وزارتخانه متبوعش خبر داد 
وگفت: »به زودی این لایحه در جلســات هیأت دولت برای 

تصویب و ارائه به مجلس طرح خواهد شد.«
اکنون در آخرین اظهارنظر، زارع پور در پاسخ به این سؤال که 
آیا این لایحه امسال آماده خواهد شد یا خیر؟ گفت: »امسال 
به مجلس ارسال خواهد شد، اما زمان بررسی آن در مجلس 

مشخص نیست.«

عدد خبرکوتاه تر  از گزارش

خبر

خودروساز چینی بالاتر از تسلا
شرکت خودروسازی چینی BYD در 3 ماه آخر سال2023 
بیش از تسای ایان ماسک، خودروهای الکتریکی فروخته 
است. به نظر می رسد این دو خودروساز بزرگ دنیا برای کسب 
مقام برتر در این بخش مبارزه می کنند. به گزارش بی بی سی، 
BYD به تازگی اعام کرده در 3ماهه پایانی سال2023 رکورد 
فروش 526000خودروی برقی را به ثبت رسانده است. این 
رقم از آمار فروش خودروهای باتری دار تســا بیشتر است. 
در کل سال2023، تســا متعلق به ایان ماسک همچنان 
فروش بیشتری داشت. تســا اعام کرده که رکورد فروش 
484500خــودروی الکتریکی در 3 ماه آخر ســال2023 و 
1.8میلیون دستگاه برای کل سال را ثبت کرده است. عملکرد 
پایان سال تســا بهتر از آن چیزی بود که تحلیلگران انتظار 
داشــتند، زیرا فروش اش 20درصد نسبت به مدت مشابه در 
سال2022 و سرعت آن نسبت به اوایل سال2023 افزایش 
یافته اما با این حال از رکوردهای قبل جامانده اســت. ژانویه 
گذشته، ماسک مدعی شــده بود که تسا پتانسیل رسیدن 
به 2میلیون تحویل در ســال2023 را دارد. این شرکت بارها 
قیمت ها را کاهش داد تا بتواند خریــداران را جذب کند. اما 
نقطه فروش جدیدی که BYD به دســت آورده است یادآور 
چالش های پیش روی تسا است. سوزانا استریتر، رئیس بخش 
پول و بازار در هارگریوز، گفت: »شتاب BYD در تولید شاهد 
تازه ای است از اینکه بازار خودروهای برقی به مرحله سخت و 
رقابتی رسیده اســت.« در کل سال، BYD بیش از 3میلیون 
وسیله نقلیه به اصطاح انرژی نو فروخته که شامل خودروهای 

فقط برقی و هیبریدی می شود.

دسترسی به اینترنت استارلینک 
اسپیس ایکس در نخستین ماموریت خود در سال2024، دسته 
دیگری از ماهواره های اینترنتی استارلینک را به فضا پرتاب کرد. 
به گزارش اسپیس ایکس، یک موشک فالکون9 از پایگاه نیروی 
 فضایی وندنبرگ کالیفرنیا به فضا پرتاب شد. این پرتاب شامل
 6 ماهواره اســتارلینک با قابلیت های Direct to Cell بود که 
باعث می شود اپراتورهای شبکه تلفن همراه در سراسر جهان 
دسترسی یکپارچه به پیامک، تماس و جست وجو در هر کجا 
ازجمله خشکی، دریاچه یا آب های ساحلی داشته باشد. طبق 
توضیحات ماموریت اسپیس ایکس، این نخستین پرتاب و فرود 
برای این تقویت کننده خاص بــود. در همین حال، 21ماهواره 
اســتارلینک قرار بود حدود 62.5دقیقه پس از بلند شــدن از 
مرحله بالایی فالکون9 در مدار پایین زمین مستقر شوند. این 
نخستین پرتاب اسپیس ایکس در سال2024 بود. این شرکت 
در سال گذشته با 96ماموریت مداری به عاوه 2پرواز آزمایشی 
موشــک غول پیکر استارشــیپ مریخ، رکورد زد. بیشترین 
پرتاب ســال2023 به ابرصورت فلکی پهنای باند اســپیس 
ایکس اختصاص داشت. این شــبکه در حال حاضر از بیش از 
5100ماهواره فعال تشکیل شده و همانطور که برنامه ریزی ها 

نشان می دهد، این شبکه مدام در حال رشد است. 

ارزش پلتفــرم ایکس)توتیتــر ســابق( 
به دلیــل جنجال هــا، حواشــی و خــروج 
گهی دهنــدگان از آن بــا ۷۱درصــد  آ
کاهش روبه رو شد و به ۱۲میلیارد دلار 
رســید. بســیاری از شــرکت ها ازجملــه 
اپــل قراردادهــای تبلیغاتــی خــود بــا 
شــبکه ایکس را لغــو کرده انــد. ایکس 
تحت مدیریت ایلان ماسک گام هایی 
بــرای کاهــش اتــکا بــه تبلیغــات بــرای 
درآمدزایی برداشــته اســت. اما به نظر 
نمی رســد ایــن رونــد چنــدان کارآمــد 
باشد و ارزش شــبکه اجتماعی ایکس 

همچنان درحال کاهش است.
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بــازی تتریــس )Tetris( طــوری طراحی 
شــده اســت که تا زمان باخت بازیکن 
ادامــه داشــته باشــد. اگرچــه در ایــن 
بازی از مرحله۲9 به بعد چنان سرعت 
ســقوط بلوک هــا افزایــش می یابــد که 
تقریبا کنتــرل آن غیرممکن می شــود، 
اما »ویلیس گیبســون« با تنها ۱3سال 
سن، به تازگی توانسته است تا مرحله 
۱5۷ ایــن بــازی پیــش بــرود و پــس از 
34سال تتریس را از کار بیندازد. بدین 
ترتیــب او کاری کــرد تــا عمــلا بــازی به 

پایان برسد.

34
سال  

شاهین پرچه خواری، مدیر مطالعات 
شــیمیایی و آزمایشــگاه های کنتــرل 
کیفیت شرکت ملی مناطق نفت خیز 
جنــوب بــا بیــان اینکــه از ســال9۱ 
تاکنــون هیــچ تجهیــز آزمایشــگاهی 
را از خــارج خریــداری نکرده ایــم، 
گفت: تاکنــون حدود 9میلیــارد یورو 
درخواســت خریــد تجهیــزات را ارائه 
کرده ایم و سعی داریم این تجهیزات 
را از شرکت های داخلی تامین  کنیم. 
حدود 3۰۰میلیارد تومان پروژه های 
ســاخت بار اول را بــا هــدف حمایت 
از شــرکت های دانش بنیــان تعریــف 

کرده ایم.

9
میلیارد یورو

mRNA درمان جدید سرطان پوست با فناوری
فناوری mRNA در کارآزمایی های بالینی فاز۲ در برابر سرطان پوست نویدبخش نشان داده و خطر مرگ بر اثر 
این بیماری را به نصف کاهش داده است. به گفته شرکت مدرنا وقتی این درمان جدید با یک ایمنی درمانی همراه 
شود، به طور قابل توجهی خطر عود، متاستاز و مرگ را در مقایسه با درمان های موجود به تنهایی کاهش می دهد.

کمک هوش مصنوعی به سنجش میزان آلودگی هوا
مؤسســه اســتاندارد و علوم تحقیقات کره جنوبی با اســتفاده از هوش مصنوعی حســگر جدیدی ساخته که 
می تواند با بالاترین حساسیت در جهان گاز دی اکسید نیتروژن را شناسایی کند. این حسگر دقیقا می تواند 

گاز سمی دی اکسید نیتروژن را در دمای اتاق با مصرف انرژی کم و حساسیت فوق العاده بالا کنترل کند.

نانو ذرات حامل چیست؟
این روزها با استفاده از فناوری نانو، می توان داروهایی در ابعاد بسیار کوچک ساخت. به عبارت 
دقیق تر، نانو زیست فناوری می تواند داروهایی را با ابعاد نانومتری ایجاد کند. در سال های اخیر، 
نانوذرات توانسته اند توجه بسیاری از محققان و دانشمندان را در سیستم های انتقال دارو به خود 
جلب کنند. استفاده از نانوذرات به عنوان حامل دارویی با بهبود عملکرد دارو و کاهش عوارض 
جانبی آن، پیشرفت های جدیدی را در عرصه پزشکی و دارورســانی ایجاد کرده است. برای 
جابه جایی این داروها در بدن، نیاز به حامل هایی اســت که آنها نیز باید در ابعاد نانو تولید شده 

باشند؛ به آنها نانو ذرات حامل می گویند.

دستاوردها
توسعه نانوذرات برای کمک در شیمی درمانی و رساندن دارو به سلول های سرطانی.

طراحی ابزارهای نانویی رساندن دارو موسوم به پهپادهای زیست فروپاش؛ وسیله ای 
برای انتقال دارو که از مواد زیستی ساخته شده و بعد از استفاده در بدن از بین می روند.
طراحــی و توســعه نوعی برچســب زخــم کلاژن با نانــوذرات کــه در واقع نوعــی روبات 

زیست فروپاش کوچک است و برای بیماران دچار حوادث شدید استفاده می شود.

 متولد:  1347 نام:   امید فرخزاد

درباره جایزه مصطفی)ص(
بنیاد علم و فناوری مصطفی)ص( با چشــم انداز گســترش صلح، امنیت و رفاه بشریت، 
فعالیت خود را در سال 1391آغاز کرد. این بنیاد، مأموریت خود را بر توسعه علم و فناوری 
در جهان اسلام قرار داده است و برای تحقق آن، شناسایی و تجلیل از دانشمندان برجسته، 
زمینه سازی برای توسعه تعاملات پژوهشگران و افزایش همکاری و هم افزایی کشورهای 
اسلامی در حوزهای علم و فناوری را با تأکید بر فناوری های پیشرفته در دستور کار دارد. 
در راستای تجلیل از دانشمندان برجسته و زمینه سازی همکاری و توسعه علمی در جهان، 
جایزه مصطفی)ص( به عنوان یکی از نمادهای شایستگی و برتری علمی در سطح جهان شکل 
گرفت. این جایزه به اثری نوآورانه در مرزهای دانش تعلق می گیرد که توسط افرادی شاخص 
در حوزه های علم و فناوری ارائه شده و زمینه ساز بهبود زندگی بشریت باشد. برگزیدگان 
جایزه علاوه بر لوح و مدال جهانی مصطفی)ص(، با دریافت مبلغ ۵۰۰هزار دلار که از محل 

کمک های خیرین و موقوفات علم و فناوری تأمین شده، مورد تقدیر قرار می گیرند

داستان های گوناگونی درباره سفر به بدن انسان به رشته تحریر 
درآمده است که یکی از جذاب ترین آنها تبدیل به فیلمی به نام 
»سفر شگفت انگیز« شده است. داستانی درباره دکتر »یان بنز«، 
دانشمندی که راز کوچک کردن سربازان برای مدتی نامعین را می داند اما طی حوادثی دچار ضربه مغزی و پدید آمدن 
لخته خون در مغز می شود. در این بین پزشکان به همراه یک ناخدای زیردریایی با استفاده از فناوری یان بنز، کوچک 
و وارد شریان خونی او می شوند تا خود را به مغزش برسانند و لخته را از بین ببرند. اکنون دانشمندان در نقاط مختلف 
جهان درحال حقیقت بخشیدن به این رؤیا، اما با روش های علمی واقعی هستند. در عین حال قرار هم نیست انسانی 
کوچک شده و با زیردریایی وارد رگ های فرد دیگری شود! یکی از این دانشمندان، پروفسور امید فرخزاد است 
که چندی پیش برگزیده پنجمین دوره جایزه مصطفی)ص( در حوزه علوم زیستی و پزشکی شد. نانو حاملی که 

او طراحی کرده دارای توانایی هدفمند کردن و آزادســازی کنترل شده است. به عبارت ساده تر، این نانوذرات 
می توانند دارو را به مقصد برســانند و آنجا رها کنند. این روش اثربخشی بیشتر و هم عوارض جانبی کمتری 

دارد.پروفسور فرخزاد، عواید جایزه دریافتی خود را در اختیار بنیاد مصطفی)ص( قرار داد تا از آن برای ایجاد 
صندوق سرمایه گذاری استفاده شود و جایزه ای متعلق به پژوهشگران جوان ایجاد شود. گفت وگو با این 

دانشمند ایرانی پیش روی شماست که در تهیه آن سیدمحمدحسین میرهاشمی، خبرنگار همشهری را 
یاری داده اند.

ساسان شادمان منفرد، روزنامه نگارگپ
فاطمه سخاوت، پژوهشگر


